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ákos Noémi a Pegazusnak nyilatkozva 
felidézte, édesapja semmiképpen 

nem szerette volna, hogy lánya lovagol-
jon, mert egyetlen gyermek lévén féltette a 
balesetektől, sérülésektől. „Végül is tény-
leg sérülések, esések térítettek el ettől a 
sporttól, ugyanis egy edzés után, amikor 
négyszer estem le a lóról, tényleg nem bír-
tam tovább. Akkor apám elégedetten any-
nyit mondott: Vezesd be a lovat az istálló-
ba, otthon találkozunk. Fejet kellett hajta-
nom, ő győzött, azóta sem lovagolok. Az 
öröksége azonban számomra nem a fel-
adás, hanem amit önmagától megkövetelt: 
a tisztesség, a becsület, az alázat, a ke-
mény munka. kemény örökség, de igyek-
szem eszerint élni én is.”
Ahogyan azt széplaki Pál felidézte, ő 
maga nem annyira féltette magát a sérülé-
sektől: rengeteg testi és lelki sérülés árán 
érte el az eredményeit. „őt nem lehetett 
legyőzni, mindig győzni akart” – mondta. 
széplaki Pál emlékeztetett, ákos Ajtony 
Debrecenből indult, és bár honvéd-sporto-
lóként aratta legnagyobb győzelmeit, érte 
el legszebb sikereit, a szülővárosától soha 
nem szakadt el teljesen. 
Dallos gyula sportolói és edzői teljesítmé-
nyét méltatva példaképként állította ákos 
Ajtonyt a jelen fiataljai elé, szotyori Nagy 
kristóf pedig a magyar lovassport legna-
gyobb ikonjai közé sorolta ákos Ajtonyt, 

akiről egyébként már lovasiskolát is nevez-
tek el Debrecenben. bács Zoltán arról be-
szélt, hogy a Debreceni Egyetem a modell-
váltást követően is támogatni kívánja a lo-
vassportot és növelni akarja az egyetem 
lóállományának létszámát. (Az egyetem 
tangazdaságának tulajdonában gidrán 
lovak vannak, ezeket bocsátják a hallga-
tók gyakorlati oktatása céljából a lovas-
aka démia rendelkezésére. A valamikori 
katonalóból kitenyésztett magyar fajta 

génmegőrzési programjában az egyetem 
is részt vesz.)
Az immáron ákos Ajtony nevét viselő fe-
deles lovarda a Debreceni lovasakadé-
mia részeként gyönyörű környezetben,  
az őstölgyeséről híres Nagyerdő leg-
szebb részén szolgálja a lovas szakmákat 
tanuló fiatalok gyakorlati képzését. A pár 
éve végrehajtott felújításnak köszönhető-
en minden szempontból korszerűnek szá-
mít: angol boxos istállókkal, jártatógéppel, 

ákos ajTony nevét vette fel 
a Debreceni egyetem lovardája
október elejétől ákos Ajtony nevét viseli az egyetem érdekeltségébe 
tartozó Debreceni lovasakadémia fedeles lovardája. A szülőváros 
tiszteletét kifejező névadó ünnepségen Dallos gyula miniszteri biztos, bács 
Zoltán kancellár, a Magyar lovassport szövetség képviseletében szotyori 
Nagy kristóf alelnök, valamint széplaki Pál pályatárs idézte fel a mindig 
győzni akaró többszörös válogatott díjugrató olimpikon, öttusaedző 
emlékét, pályafutását. Az esemény házigazdája a névadás ötletgazdája, 
a lóágazat számára értékes tudással rendelkező szakemberképzés 
megszervezésének ösztönzője, Mihók sándor professor emeritus volt. Az 
ünnepségen részt vett ákos Noémi, ákos Ajtony lánya is. 

■ 1. A szülőváros tiszteletét fejezték ki a névadással
❙ 2. ákos Noémi és Mihók sándor az ünnepségen
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illetve fedeles és nyitott lovardával is ren-
delkezik.
Debrecenben húsz éve folyik ménesgaz-
da-képzés. E mellé a felsőfokú szakképesí-
tést adó képzés mellé csatlakozott nemré-
giben az egyetemi diplomát adó lóte-
nyésztő és lovassportszervező agrármér-
nök-képzés. Mindkét formáció életre hívá-
sában nagy szerepe volt Mihók sándor 
professzornak, aki szerint a lovas szakmák 
óriási fellendülés előtt állnak. „A lovasága-
zat szereplői jelentős beruházásokat haj-
tanak végre, kis túlzással azt is mondhat-
nánk, hogy ömlik a tőke az ágazatba. A 
gomba módra szaporodó lovardákba és 
istállókba azonban ember is kell. Nem-
csak olyan, aki el tudja látni a lovakat, de 
olyan is, aki ért a takarmányozáshoz, a 
lókiképzéshez, aki képes arra, hogy önál-
lóan működtessen egy lovas létesítményt. 
Mivel a lóágazatba beruházók tekintélyes 
része vagy szakmai hiányosságok, vagy 
időhiány miatt nem tud arra vállalkozni, 
hogy ezt a funkciót betöltse, egyre növek-
vő kereslet mutatkozik a már említett kom-
petenciákkal rendelkező szakemberek 
iránt. Ezért döntött a Debreceni Egyetem 
úgy, hogy elindítja a lóágazat szükséglete-
inek megfelelő agrármérnök kép zést. A 
szak legkorábban kezdett hallgatói most 
harmadévesek, de már most biztosak le-
hetnek benne, hogy lesz munkájuk, hiszen 
miközben szakember alig van, a lóágazat-
ban továbbra is tart a beruházási boom.”
lóval kapcsolatos tudományokat jelenleg 
nyolcvan fiatal tanul a Debreceni Egyete-
men: három évfolyam hallgatói lótenyésztő 
és lovassportszervező agrármérnökök lesz-
nek, két évfolyam diákjai pedig ménesgaz-
daként kapnak felsőfokú szakképesítést. A 
diákok túlnyomó többsége nő, mindössze 
két férfi hallgató van. Ez egyesek szerint 
gond, mert a lovak körül azért időről időre 
szükség van a férfierőre is, Mihók sándor 
szerint viszont nem az. „Ezeknek a fiatalok-
nak, ha munkába állnak, nem az lesz a 
dolguk, hogy a bálákat emelgessék – bár 
természetesen a képzés során ebbe is bele-
kóstolnak –, hanem az, hogy a lovas létesít-
ményeket működtessék. Ehhez nem fizikai 
erő kell, hanem, szellemi, az pedig a mi 
hallgatóinknál megvan” – mondja. 

Dombi Margit


